
مسیر فساد در واردات را حذف کردیم
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی در گفت وگو با همشهری تأکید می کند که با سیستمی شدن ثبت سفارش، جلوی سوء استفاده از حفره های قانونی گرفته شده است 

جدید هم می آیند و قانون به آنها اجازه داده است 
که به میزان ۵۰۰هزار دلار واردات داشته باشند. 
حالا اگر هزار نفر از این واردکننده ها آمدند و برای 
واردات شــکر برنامه ریزی کردند و ما هم بیشتر 
از ۴۰۰هزار تن شــکر نیاز نداریم، آیا این اجازه 
قانونی باید منجر شود که در این محدودیت های 
ارزی ۸۰۰هزار تن شــکر وارد کنیم؟ پس قانونا 
همه می توانســتند وارد کنند و کاری با مســئله 
فساد نداریم و نمی شــد به صورت قانونی جلوی 

ثبت سفارش را گرفت.

چگونه کار را سیستماتیک انجام داده اید؛  کمی 
بیشتر توضیح می دهید؟

ما بایــد یک برنامــه رصد و پایــش در این حوزه 
داشته باشــیم؛ مثلا اگر به جو یا کنجاله سویا نیاز 
دارید یا روغن پالم و آفتابگردان، در ابتدای ســال 
میزان آن براســاس آمارها و رویه های سال قبل 
مشخص است. نمی توانید بگویید اگر سال گذشته 
۱۰۰هزار تن روغــن آفتابگردان نیاز داشــتیم، 
امســال ۳۰۰هزار تن نیاز داریــم. همچنین در 
ابتدای سال براســاس بودجه ارزی بانک مرکزی 
بودجه ریزی انجام می شــود که در قدم بعد پایش 
و کنترل این بودجه ریزی مهم است. ما یک اقدام 
پیشینی داشــتیم به این صورت که سیستمی را 
طراحی کردیم که در آن گروه کالایی مشخص و 
میزان ثبت سفارش براســاس نیاز با یک تلورانس 
۱۵-۱۰درصدی تعیین شــده اســت. همچنین 
ثبت ســفارش ها به صورت فصلی انجام می شود؛ 
نه ســالانه که مثلا فروردین ثبت سفارش کنید و 
آذرماه متوجه شوید که مازاد ثبت سفارش داشتید 
یا مازاد وارد کردید. از ابتدای کار به صورت فصلی 
ثبت ســفارش ها هم روی بازرگان و هم روی کالا 
به طور سیســتمی کنترل می شــود؛ یعنی فقط 
بازرگان نیست، بلکه ثبت ســفارش گروه کالایی 
هم سیستمی کنترل می شود و زمانی که به سقف 
مورد نظر رســید، دیگر اجازه ثبت سفارش بیشتر 

داده نمی شود.

این موضوع از چه زمانی اجرایی شده است؟
الان کــه در خدمت شــما هســتیم، روی تمام 
کالاهای جهادکشــاورزی پیاده شــده اســت. از 
ابتدای سال گروه کالاها تک تک در سیستم پیاده 
و ثبت ســفارش ها سیستمی شــد و امروز که در 
خدمت شما هســتیم، تقریبا تمام کالاهای گروه 
کشاورزی به صورت سیستمی ثبت سفارش می شود 
و سقف مشخصی برای آن گذاشته شده است. سقف 
بازرگان هم تعیین شده است؛ یعنی مسئله انحصار 
که می گفتند فلان واردکننده یا فلان بازرگان سهم 
قابل توجهی از بازار را می گیرند، محدود شده است؛ 
چراکه در ابتــدای فصل بر مبنای ســهمی که در 
سیستم تعیین شده، بازرگان می تواند ثبت سفارش 
کند و عموما در گروه های کالایی مختلف بیش از 
۲۰درصد اجازه انحصار داده نمی شود تا سایر تجار 
و بازرگانان هم ثبت سفارش کنند؛ بنابراین در این 
سیســتم، هم برای کالا و هم برای بازرگان سقف 

تعیین شده است.

اگر به میزان موردنیاز ثبت ســفارش صورت 
نگرفت، چه می کنید؟

مســئله مهم برای ما بحث امنیت غذایی است. در 
این وضعیت هم وزارتخانــه برنامه ریزی می کند تا 
فرصت مجددی را در اختیار سایر تأمین کنندگان 
قرار دهد؛ کاری که انجام شده کاملا سیستماتیک 
است و به طور مرتب پایش می شود؛ حتی در بعضی 
کالاها شاهدیم که با این فرایند سیستمی هم ممکن 
است مقداری مازاد، ثبت سفارش شود. در این موارد 
هم ســریع جلوی ثبت ســفارش ها را می گیریم و 
پیگیری می کنیم؛ حتی جریان ورود کالا و جریان 
تأمین هم رصد می شود که اگر ثبت سفارش ها منجر 
به واردات واقعی کالا نشــد، امنیت غذایی کشــور 
دچار مشکل نشــود. با این برنامه ریزی، دیگر این 
اتفاقات رخ  نمی دهند. همانطــور که جناب آقای 
رئیس جمهور در ابتدای حضور خود در دولت وعده 
داده بودند، ما برنامه ریزی می کنیم که گلوگاه های 
فساد از بین برود؛ یعنی ما چه باشیم و چه نباشیم، 
سیستمی شدن ثبت سفارش ها و پایش ها منجر به 
این می شود که جلوی سوءاســتفاده ها و تخلف ها 

به طور کامل گرفته شود.

چگونه برنامه ریزی کرده اید که سفره مردم با 
مشکل مواجه نشود؟

در این مورد مــا از ابتدا برنامه ریــزی کردیم و از 
۴۰۰قلم کالا، ۲۰۰قلــم کالا را که کمترین تأثیر 
را داشتند یا در صف ارز مانده بودند و آثار در صف 
ارز بودنشــان، بر قیمت ها بیشــتر از این بود که 
در تــالار دوم ارز نیمایی دریافــت کنند، حذف 
کردیم. درباره بخشی از کالاها هم با محدودیت های 
سیستم نظارتی نمی شد هیچ نظارتی داشت؛ مثلا 
واردکننده ارز ۲۸هــزارو۵۰۰ تومانی می گرفت 
و کالایش به قیمــت ارز آزاد عرضه می شــد. در 
این صورت ســود به جیب لایــه میانی می رفت؛ 
نه مردم منتفع می شــدند و نه دولت می توانست 
کســری بودجه خود را جبران کند. ما این کالاها 
را با آرامش و با یک برنامه ریزی جدی از ســبد ارز 
۲۸هزارو۵۰۰ تومانی خارج کردیم و این ارز برای 
کالاهایی که مستقیم بر ســفره مردم تأثیر دارند، 
ماند. در این فرایند هم بــاز برنامه ریزی می کنیم. 
برخــی از کالاها با قیمت جهانــی مواجه بودند و 
وزارت جهــاد برنامه ریزی کرده اســت که بتواند 
این کالاها را از مبادی دیگر یا به صورت مســتقیم 
با قیمت ارزان تر خریداری کند. در پیگیری هایی 
که همکاران ما در سازمان های تابع یا خود معاونت 
بازرگانی وزارتخانه انجــام دادند، می توان بعضی 
کالاها را ۳۰ تا ۴۰درصد به صورت مســتقیم یا با 
روش های جدید خرید؛ مثل ســلف خری، خرید 
عمده و تغییر مبادی خرید، ارزان تر تهیه کرد. این 
ارزان تر خریدن می تواند گروه کالایی را به تالار دوم 
منتقل کند؛ به صورتی که حتی تولیدکننده یا حتی 
مصرف کننده تغییر قیمت خاصی را شاهد نباشند. 
همچنین وقتی ایــن کالاها را به تــالار۲ منتقل 
کنیم، درآمد دولت افزایش و در نتیجه کســری 
بودجه کاهش می یابد که خود را در کاهش تورم 
نشان می دهد. این است که وزارت جهاد می تواند 

با ۲شیوه، یعنی بحث کنترل ارز و استفاده از منابع 
ارزی مثل منابع عراق که عمومــا برای کالاهای 
غذایی و دارو مجوزشــان صادر شــده است، بازار 
کالاهای اساسی را تأمین کند. پیش  از این وزارت 
جهاد فقط یک مصرف کننده بــود و فقط از بانک 
مرکزی ارز می گرفت و در چند نقطه از آن استفاده 
می کرد، اما هماهنگی مــا با بانک مرکزی موجب 
شد که منابع ارزی که از مجموعه های بین المللی 
برای غذا و دارو مجوز دارند، برای تأمین کالا مورد 
اســتفاده قرار بگیرند و منابع دیگر بانک مرکزی 
صرف زیرساخت و واردات سایر مواداولیه در حوزه 
صنعت و کالاهای دیگر شوند؛ بنابراین ما بیشترین 
بررســی ها را انجام دادیم و خروج ایــن کالاها از 
لیست کمترین تأثیر را در افزایش قیمت خواهد 

داشــت؛ درعین حال که بــرای کاهش 
قیمت های وارداتی تلاش می کنیم.

به تازگی ۲۰۰قلم کالا از فهرست 
دریافت کنندگان ارز ۲۸هزارو۵۰۰ 
تومانی حذف شده اند. برآورد شما 

از تأثیرگذاری آن بر قیمت کالاهای 
حذف شده چیست؟

در حذف ارز ترجیحی 
که بالاخره در قانون 
به دولت تکلیف 
شده بود، باید به 
این موضوع هم 
توجه کنیم که 
تغییر نکردن 
ارز  قیمــت 
ترجیحی در 
چند ســال، 
یــک فاجعه 

ی  د قتصــا ا
ایجــاد می کرد. 

چند ســال وجود 
و تثبیت ارز ۴هزار 
نــی  ما ۲تو ۰ ۰ و
باعــث شــد کــه 

دولت ســیزدهم در 
یک تنگنا و یک راه 
بی بازگشــت قــرار 
بگیرد. اگر این اتفاق 

در دولت قبلی نیفتاده 
بــود و ایــن ارز به آن 
صورت تثبیت و به تمام 
کالاها داده نمی شــد، 
ذخایر ارزی دچار مشکل 
نمی شد و شاید خیلی از 
بحران ها را شاهد نبودیم. 
به هرحــال در درآمــد 
بودجه ای دولت شکاف 
بسیار گسترده ای به وجود 
آمده بود و این کســری 

بودجه عامــل اصلی 
ایجاد تورم شده بود.

زمان زیادی از خبری شــدن فســاد چای 
دبش نمی گذرد. این فســاد از سوی دولت 
شناســایی و جلوی آن گرفته شد، اما به طور 
حتم فقط شناسایی فساد مهم نیست. وزارت 
جهادکشــاورزی به عنــوان تأمین کننده و 
توزیع کننده کالاهای مرتبط با سفره مردم، 
بســیار در این حوزه تأثیرگذار اســت. چه 
برنامه ای دارید که جلــوی رخ دادن این نوع 

فسادها را بگیرید؟
موضوع چای دبش یک موضوع مفصل اســت و ما 
فعلا کاری به موضوع چای دبش نداریم، ولی آنچه 
مشخص است، فرد واردکننده از مجاری قانونی و 
حفره ها استفاده کرده تا بتواند بیشترین منفعت را 
برای خودش رقم بزند کــه به طور جداگانه باید در 
مورد آن بحث کنیم. از نظر ما موضوع اصلی، مسئله 

پایش است.

یعنی به نظر شما پایش لازم برای جلوگیری از 
این موضوع وجود نداشته؟

همانطور که گفتــم، فرد واردکننــده از مجاری 
قانونی و حفره ها استفاده کرده برای اینکه بتواند 
بیشترین منفعت را برای خودش رقم بزند. برای 
ســال های متمادی هم در دولت قبــل و هم در 
ابتــدای این دولــت، ثبت ســفارش ها به صورت 
دستی و فراتر از نیاز کشــور بوده است، اما حالا 
و طبق برنامه ریزی که در دولت ســیزدهم انجام 
شده، دیگر ثبت ســفارش ها براساس نیاز صورت 
می گیرد و به صورت سیستماتیک انجام می شود؛ 
به طور مثال ممکن اســت یــک واردکننده رتبه 
اعتباری برای واردات کالایــی مثل گندم، ذرت 
یا شکر داشته باشد. با توجه به شرایطی که قانون 
گذاشــته اســت، هزارنفر همانند این واردکننده 
می توانند بیایند و شکر وارد کنند. واردکننده های 

کوتاهازگفتوگو

سرگردانی بلیت هواپیما 
2 هفته بعد از ابلاغ رأی دیــوان عدالت اداری 
مبنی بر ابطال قیمت گــذاری بلیت هواپیما و 
چند روز پس از اطلاعیه ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در مورد توقــف اجرای ایــن رأی، 
همچنان بازار بلیت هواپیما چند قیمتی است 
و برخی ایرلاین ها در برخی مســیرها مشغول 

گرانفروشی هستند.
به گزارش همشــهری، چندی پیش، انجمن 
شرکت های هواپیمایی از مصوبه ستاد تنظیم 
بازار برای قیمت گذاری بلیت هواپیما به دیوان 
عدالت اداری شکایت برد و هیأت عمومی این 
دیوان در رســیدگی به این شــکایت، مصوبه 

قیمت گذاری بلیت هواپیما را ابطال کرد.
در این رأی به استناد احکام برنامه های پنجم و 
ششم توسعه که بر آزاد بودن نرخ گذاری بلیت 
هواپیما دلالت دارند، آمده بود: »نرخ گذاری در 
حوزه حمل ونقل هوایــی در قلمرو نرخ گذاری 
تکلیفی دولت قــرار نمی گیــرد و اصل بر این 
اســت که عرضه و تقاضا نرخ خدمات را تعیین 

می کند.«
پس از ابلاغ این رأی، شرکت های هواپیمایی از 
نرخنامه مصوب ستاد تنظیم بازار عدول کردند و 
قیمت های جدید انجمن شرکت های هواپیمایی 
را ملاک عمل قــرار داده اند که براســاس آن، 
قیمت فروش بلیــت هواپیما در مســیرهای 
مختلف ۴۰تا 7۰درصد نســبت به قیمت های 

قبلی افزایش پیدا می کرد.
در این شــرایط، متولیان حمل ونقل هوایی، تا 
چند روز مواضع شــفاف خود را در مقابل رأی 
دیوان اعــلام نکردند؛ تا اینکــه در اواخر هفته 
گذشته، ســازمان هواپیمایی کشوری با صدور 
اطلاعیه ای از توقف اجرای رأی دیوان به دنبال 
درخواســت وزیر راه و شهرسازی از رئیس قوه 
قضاییه برای اعمال ماده 9۱دیوان عدالت اداری 
به منظور رســیدگی مجدد، خبــر داد و تغییر 
قیمت بلیت توسط ایرلاین ها را غیرمجاز عنوان 
کرد. در ادامه، حیدری، معاون نظارت حکومتی 
اداره کل تعزیــرات حکومتی تهــران، مبنای 
قیمت بلیــت هواپیما را نرخ های اعلام شــده 
توسط سازمان هواپیمایی کشوری دانست و از 
اعلام تخلفات شرکت های هواپیمایی به شعب 
تعزیرات حکومتی و رســیدگی و صدور حکم 
برای متخلفان خبر داد. همچنین حسین مذنب، 
مدیرکل دفتر بازرسی و حقوق شهروندی وزارت 
راه و شهرســازی از اعلام جرم علیه 9شــرکت 
هواپیمایی بخش خصوصی به دلیل گرانفروشی 
خبر داد. بررسی ها نشان می دهد در مسیرهای 
پرتردد نظیر تهران – مشــهد، بهای بلیت در 
روزها و ساعات مختلف از ۲۰تا ۴۰درصد بالاتر 

از سقف نرخ مصوب فروخته می شود. 

 توزیع گوشت وارداتی؛
به نام مردم به کام رستوران ها

بخشی از گوشت قرمز که با ارز نیمایی وارد کشور و 
در شبکه فروشگاه های زنجیره ای توزیع می شود، 
به جای اینکه به دست مردم مصرف کننده برسد، 
راهی رســتوران ها می شــود و ضعف نظارت بر 
سازوکار توزیع این گوشت های عرضه شده انتقاد 

شهروندان را به همراه داشته است.
به گزارش همشهری، دولت با هدف کنترل بازار 
داخلی گوشت قرمز در تلاش برای افزایش واردات 
و توزیع گسترده گوشــت یخ زده خارجی است و 
البته این سیاســت باعث شــده تا به گفته رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور برای کنترل قیمت 
مواد خوراکی در داخل ســالانه ۱۵ میلیارد دلار 
محصولات کشاورزی وارد شــود. افت محسوس 
تولید گوشــت قرمز به روایت مرکز آمــار ایران 
در حالی اســتمرار دارد که علیرضا پیمان پاک، 
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی از برنامه ریزی برای 
توزیع گسترده گوشــت منجمد وارداتی با قیمت 
تعادلی ۲۸۵ هزار تومان خبر داده اســت. او دلیل 
افت تولید گوشــت قرمز در داخل را خشکسالی 
۲ســال اخیر و افزایش هزینه دامــداران به علت 
حذف ارز ترجیحی اعــلام و تأکید کرد: به همین 
دلیل پشتوانه دامی کشــور به علت عرضه بیشتر 
دام های مولد دچار آســیب شــد. با این توصیف 
راهکار کوتاه مدت از نظر مرد شماره ۲این روزهای 
وزارت جهاد کشاورزی این است که دولت واردات 
گوشــت گرم و منجمد را در دستور کار خود قرار 
دهد. پیمان  پاک می گوید: روزانه ۲۰۰ تن گوشت 
گرم وارداتی بــه بازار عرضه خواهد شــد که از ۸ 
کشور در حال واردات است و از هفته آینده واردات 
گوشت قرمز گرم افزایش خواهد یافت و به ۳۰۰ 
تن خواهد رسید. او افزود: عرضه گوشت منجمد 
برزیلی با قیمــت تعادلی ۲۸۵ هــزار تومان هم 
افزایش خواهــد یافت کــه مجموعه های بزرگ 
پرمصرف مثل رســتوران ها و اصنــاف از این نوع 
گوشــت اســتفاده خواهند کرد و از بازار گوشت 
گرم خارج خواهند شد و تا ماه رمضان ۳۵ هزار تن 
گوشت منجمد وارد خواهد شد. خبرنگار همشهری 
گــزارش می دهد: با افزایش عرضه گوشــت گرم 
در برخی فروشــگاه های زنجیره ای، صف تقاضا 
به دلیل اختلاف قیمت گوشت عرضه شده با قیمت 
بازار زیادشده به گونه ای که مشــاهدات نشان از 
ایستادن شهروندان به مدت چند ساعت برای خرید 
گوشت قرمز با قیمت دولتی شــده است. برخی 
شهروندان دلیل این صف را مراجعه افرادی برای 
خرید گوشت با قیمت گوشت قرمز به نمایندگی 
از رستوران ها می دانند که باعث شده تا بخشی از 
گوشت توزیع شده، اساسا قبل از رسیدن به دست 

مردم، از کانال دیگری به افراد خاص داده شود.

بازار

مشکل  ارز 4200 
 تومانی دیگر 

تکرار نمی شود 
 تثبیت بازار کالاهای اساسی 
و تثبیت سفره مردم یک 
اصل غیرقابل انکار است، 
اما بخش ویژه ای از سبد و 
معیشت مان وابسته به ارز و 
دلار است، پس درعین حال 
که باید تلاش کنیم تغییر 
ذائقه و تولید دهیم که یک 
کار میان مدت و بلندمدت 
اســت، بایــد به گونه ای 
برنامه ریــزی کنیم که در 
عین تثبیت سفره مردم، 
شــاهد تکرار مشکل ارز 

4۲۰۰ تومانی هم نباشیم.

 ۱0میلیارد دلار 
واردات کالای حوزه 

کشاورزی است
واردات کالای اساسی در 
حوزه کشــاورزی حدود 
۱۰میلیارد دلار بوده است. 
این عدد در بعضی از کالاها 
کاهش جدی داشته است؛ 
مثلا در حــوزه چای، برنج 
و شکر کاهشــی جدی 
داشتیم؛ به طور میانگین 
بین ۳۰ تا 4۰ درصد کاهش 
واردات داشتیم. در حوزه 
برنج هم بــا حمایتی که از 
تولید داخل شــد حدود 
4۹درصد کاهش واردات 
داشتیم. در واردات بعضی 
کالاها مثل جــو، ذرت و 
کنجاله و نهاده های تولید 
به طــور میانگین افزایش 
۳۰درصدی داشــتیم؛ به 
جوجه ریزی  دلیل  همین 
ما تقریبا ۳۰درصد افزایش 
داشت؛ بنابراین برای اینکه 
این تولید استمرار داشته 
باشد، مجبور بودیم واردات 
این نهاده هــا را افزایش 
دهیم، اما براینــد ارزی 
ما تغییــری نکرده و حتی 
در بعضی از موارد کاهش 
مصرف ارزی را هم شاهد 
بودیم؛ لذا با همان بودجه 
ارزی که بانک مرکزی برای 
ما تدارک دیده اســت، تا 
پایان ســال کالاهایمان را 

تأمین می کنیم.

 بازار
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زمان زیادی از برملا شــدن 
فساد چای دبش و حواشی 
آن نگذشته است؛ تخصیص 
و تأمین ارز بیش از ۳میلیارد 
دلاری برای یک شــرکت که با در انحصار گرفتن بازار چای توانست در 
مقاطعی آن را با مشکلات زیادی روبه رو کند. مدت کوتاهی بعد از کشف 
این پرونده از سوی دولت ســیزدهم، وزیر اقتصاد به مردم اطمینان داد 
که پول ارز تخصیص داده شده دریافت شده و به دولت بازگشته است؛ 
هرچند بعد از اعلام آن از ســوی وزیر اقتصاد و واکنش های منفی، این 
وزارتخانه تصریح کرد که حتما فساد اتفاق افتاده و کسی دنبال پوشاندن 
این مسئله نیست. تجربه نشان داده است مسئله سوءاستفاده و فساد 
در واردات موضوعی نیســت که تنها یک بار اتفاق افتاده باشد. با توجه 
به اختصــاص ارز ترجیحی به برخی کالاها، تخلــف در این حوزه برای 
بهره برداری از اختلاف قیمت ارز ترجیحــی و ارز بازار هم رنگ و بوی 
تندتری به خود گرفته است، اما قائم مقام وزارت جهادکشاورزی در امور 
تجارت و تنظیم بازار در گفت وگو با همشهری از حذف گلوگاه های فساد 
در واردات می گوید. به گفته او، فساد در این حوزه به صورت سیستمی از 

بین خواهد رفت. گفت وگو با علیرضا پیمان پاک را می خوانید.

مریم موسی پورگفت وگو
روزنامه نگار

 کاهش ۳0درصدی 
مصارف ارزی کشور در 

حوزه کشاورزی
در سال آینده هم با همین 
برنامه ریزی که گفتم، تلاش 
می کنیم که تــا ۳۰درصد 
مصارف ارزی کشــور را 
در حوزه جهادکشاورزی 
کاهش دهیم. ان شــاء الله 
آب وهوا هم یاری کند که 
نیاز بــه واردات برخی از 
کالاها نداشته باشیم. برنامه 
ما این است که درمجموع 
بتوانیم بــا  دلار تخصیص 
داده شــده، تمام کالاهای 
کشاورزی موردنیاز کشور 
را در سال۱4۰۳ تأمین کنیم.


